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 در همه فیلم ها 
باید فرهنگ 

خودی را در نظر 
گرفت و مقلد 

نشد. اگر در 
غرب نوع خاصی 

برای کودک 
فیلم می سازند، 

نباید الگوی ما 
باشد. اگرچه 

باید تجربه ها را 
نگاه کرد و بدان 

اشراف داشت اما 
به مراتب واجب تر 

است که اوستای 
فرهنگ خودمان 

باشیم و تلاش 
کنیم هر نوع اثری 

که می سازیم، 
ویژه خودمان 

باشد. حتی در 
آثار ویژه کودکان 

باید در انتخاب 
واژه ها دقت کرد 

که سنگ را به 
جای کلوخ به 

کار نبریم. نباید 
سَرسَری از کنار 

مسائل بگذریم 
بلکه باید با دقت 

و مسئولیت زیاد 
آنها را پیش ببریم

جشـــنواره ای اگر چه بخشـــی از هدف خـــود به معنای برگزاری »جشـــن« بـــرای کودکان 
و نوجوانان را فراهم کرده و به آنها شـــادی بخشـــیده اما تأثیرگـــذاری فرهنگی درازمدت 
نداشـــته اســـت. امســـال و پس از یک دوره تعطیلی در ســـال گذشـــته، جشـــنواره فیلم 
کودک به اصفهان رســـیده اســـت، مخاطبان این رویداد بیش از مدیران و اهالی رسانه، 
کودکان و نوجوانانی هســـتند که اگر فیلم خوبی مانند »پســـر دلفینی«، »بامبالا«، »بچه 
زرنگ« و... برایشان ساخته شـــود، حتماً به تماشایش می نشینند و از آن لذت می برند. 
بچه هایی که در معرض تماشـــای انبوه ســـریال، فیلم و انیمیشن های خارجی قرار دارند 

و کمتر ســـراغ قهرمانانشـــان را روی پرده سینما می گیرند. 
اینکه چراغ جشـــنواره فیلم کودک و نوجوان همیشـــه روشن بوده، برای فضای مدیریتی 
جشـــنواره ها در ایران امتیاز اســـت، اما مخاطبان این رویداد چقدر از برگزاری آن ســـهم 
دارنـــد؟ نمایش چند فیلـــم در چند روز، عـــادت به »ســـینما رفتن« را در کـــودکان پدید 

نمی آورد، جشـــنواره یک اتفاق موسمی اســـت که گاهی به اصفهان می رسد و میلیون ها 
کـــودک ایرانی از آن بی بهره انـــد. کاش در کنار برگـــزاری رویدادها و کارگاه ها، یا مراســـم 
نکوداشـــت و بزرگداشـــت که جذاب و محترم و ضروری است، با فاصله گرفتن از برپایی 
جلســـات تکـــراری و بیهوده با طـــرح ســـؤال های بی فایده درباره ســـینمای کـــودک، به 
ســـازکاری برســـیم که ســـهم کودکان و نوجوانان ایرانی در هر شهر و روســـتایی، از فیلم 
خوب دیدن بیشـــتر شـــود. کودکان، فردای ســـرزمین ما را می ســـازند و ســـینما، یکی از 
بهترین رســـانه ها برای آشنایی آنها با رؤیاها و اهدافشـــان است. برای رسیدن به فردایی 
آرام و شـــاد و سراسر شور و زندگی، به نســـلی نیاز داریم که قهرمانانش او را نه به تنبلی و 
لودگی یا مهاجرت و افســـردگی، که به مبارزه برای رســـیدن به اهدافشـــان ترغیب کنند. 
جهان کودکان، جهانی زیبا و پرفروغ اســـت. کاش جشـــنواره فیلم کـــودکان و نوجوانان 

به این جهان بیشـــتر توجه کند.

ایـــن حق را از آنها گرفت. متولیـــان باید این امر را در اولویت قـــرار بدهند. صاحب نگاه 
و جهان بینی شـــدن در تربیت هنـــری اتفاق می افتد. تربیت هنری هم صرفاً تماشـــای 
فیلم نیســـت. مسیری اســـت که نیاز به برنامه ریزی دارد و باید ســـازکار آن تعریف شود. 

بایـــد عوامل و متولیانی مختـــص و متخصص این امر بـــرای آن برنامه ریزی کنند.«
 

بچه ها بهترین مشاوران فیلم هستند
مهـــدی امینی در ادامـــه درباره ایده ســـاخت این فیلم کوتاه توضیح می دهد: »ســـال ها 
ذهـــن ام را درگیر کرده بود. همیشـــه بـــه خودم می گفتم بـــرای کـــودکان کار، فضای کار 
بالـــذات تلخ اســـت و من چطور می توانم از یک اتمســـفر به ظاهر تلـــخ، به حس و حال 
شـــیرین برســـم و فضای امیدوارکننده خلق شود. لوکیشـــن این فیلم جزو سخت ترین 
مکان های کاری اســـت. بچه ها ساعت ها در آجرپزی به ســـختی مشغول کار هستند اما 
در همیـــن فضا یک اتفاق امیدوارکننده و به نوعی جهان بخش رخ می دهد. لازم اســـت 
از تهیه کنندگان فیلم ســـعید نجاتی و حمیدرضا منتظری و همچنین انجمن ســـینمای 

جوانان ایران برای همراهی در ســـاخت این فیلم تشـــکر کنم.«
او در توضیحـــات تکمیلـــی درباره قصه این فیلـــم کوتاه می گوید: »ایار، داســـتان کودکی 
اســـت که مدت ها در حال پس انداز دســـتمزدش اســـت تا برای خـــود دوچرخه بخرد. 
در حالی که تنها یک قســـط به مالک شـــدن دوچرخه مانده، متوجه می شود مادر یکی 
از دختر بچه های شـــاغل در همین آجرپزی که اهل افغانســـتان اســـت بـــرای درمان به 
پـــول نیـــاز دارد. او تصمیم می گیرد بـــه جای خریـــد دوچرخه به این دختـــر بچه کمک 

کند تا مـــادرش را برای درمـــان از مرز رد کند.«
این فیلمســـاز در پاســـخ به این ســـؤال کـــه چطور نگاه خـــود را به زاویه دیـــد یک کودک 

کار نزدیک کـــرده، توضیح می دهد: »من به صورت مســـتقیم یا غیر مســـتقیم در قالب 
آموزش با بچه ها در ارتباط بودم و از آنها شـــناخت دارم. بارهـــا در این حوزه کار کرده ام. 
همیشـــه بـــرای فیلمی که راجـــع به بچه هاســـت از همان ابتـــدا از خودشـــان به عنوان 
مشـــاور اســـتفاده می کنم. از همان مراحل فیلمنامه از آنها بازخـــورد می گیرم تا از زاویه 

نـــگاه بزرگترها دنیای بچه ها تحریف نشـــود.«
 

جشنواره ای برای تمام فصول
در حالـــی که کمـــال حیـــدری، معـــاون فرهنگی شـــهردار و رئیـــس ســـازمان فرهنگی 
شـــهرداری اصفهان در مراســـم افتتاحیه از برگـــزاری برنامه هایی ویژه کـــودکان کار خبر 
داده اســـت، کارگردان »ایار« با اســـتقبال از پیشـــنهاد نمایش فیلمش بـــرای کودکان کار 
می گویـــد: »از برنامه هـــای ویژه جشـــنواره برای کـــودکان کار اطلاعی ندارم بـــا وجود این 
چون بچه هـــای کار مخاطبان ویـــژه این فیلم هســـتند، از نمایش ویژه فیلـــم برای آنها 
اســـتقبال می کنم. مـــن تعریف از کـــودکان کار را فراتـــر می دانم و به جـــای واژه کودکان 
کار کـــه بار معنایی منفـــی دارد، می گویم تمـــام کودکان صاحب مســـئولیت، مخاطبان 
اصلی فیلـــم هســـتند.«امینی در بخـــش پایانی صحبت هایـــش درباره تأثیر جشـــنواره 
فیلـــم کـــودک و نوجوان بـــر احیای ســـینمای کودک می گویـــد: »همچنان بـــر این نکته 
تأکیـــد دارم کـــه این فضـــا نباید محدود به جشـــنواره باشـــد. کودکان باید در طی ســـال 
بـــه صورت مســـتمر در قالب زنگ ســـینما، اکران های مدرســـه ای و... با ســـینما و فیلم 
دیدن در ارتباط باشـــند. لازم اســـت برای تمام کودکان این ســـرزمین از جمله روستاها 
فضـــای فیلم دیـــدن ایجاد شـــود. این حـــق همه بچه هاســـت و هر چقدر حـــق بچه ها 

پررنگ تر باشـــد تربیت هنـــری بهتر شـــکل می گیرد.«

 امـــرالله احمدجو به عنوان یکـــی از اعضای هیـــأت داوران بخـــش فیلم های بلند 
داســـتانی بخش ملی جشـــنواره ســـی و پنجـــم کـــودکان و نوجوانـــان می گوید: با 
الگوبرداری از آثار خارجی مخالف اســـت اگرچه باید فرهنگ ها و فعالیت فرهنگی 
ملـــل مختلف را شـــناخت و باید دید ایـــن مفاهیم مثبت چگونه به شـــکل مؤثری 
القـــا می شـــوند. باید مثل خودمـــان فکر، نگاه و ســـعی کنیم کاری ارائـــه دهیم که 

برای مخاطبان آشـــنا و مفاهیم ملی باشـــد.
 

 جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان به 
سی وپنجمین دوره خود رسیده است. از نظر شما برگزاری این 

جشنواره چه تأثیری در سینمای کودک و شاید بتوان گفت احیای 
آن دارد؟

 مـــن یک نظر بســـیار شـــخصی دربـــاره جشـــنواره و این عنـــوان دارم امـــا ابتدا قصد 
دارم مثالـــی بزنم، در کشـــاورزی و زندگی قدیم جشـــن های فراوانی با عنوان جشـــن 
گندم، جشـــن آبیاری و... برگزار می شـــد که به هر حال جشـــن محصول بود. من به 
جشـــنواره های فیلم این گونه نگاه می کنم اگرچه بخش مســـابقه و اینها هم دارد اما 
به این معنا نیســـت کـــه ارزیابی کاملاً درســـتی روی فیلم ها اتفـــاق می افتد. چندین 
نفر به عنـــوان هیأت داوران با ســـلایق مختلف آثـــار را دنبال می کننـــد و تصمیماتی 
می گیرنـــد. این بدین معنا نیســـت که نظـــر آنها بســـیار درباره فیلم صاحب اســـت 

شـــاید بتوان گفت شـــبیه نمک و فلفل و نـــان زیر کباب اصل قضیه اســـت.
بـــاز هـــم تأکیـــد می کنـــم کـــه این نظـــر من اســـت که بســـیار شـــخصی  اســـت. هر 
جشـــنواره ای را می توان جشـــن محصول، دورهمی و مطرح شـــدن موضوع دانست. 
این مـــوارد مهمتر از جزئیـــات و مصداق هایی اســـت که از دیدگاه من در جشـــنواره 
می تـــوان بـــدان پرداخت. اگر ایـــن کلیت را در نظـــر بگیریم، کار برای کســـانی که به 
جزئیـــات می پردازنـــد و بـــه اصطـــلاح با دقت زیـــاد مته بـــه خشـــخاش می گذارند و 
مو را از ماســـت بیرون می کشـــند، آســـان می شـــود. آن مـــوارد در جای خود بســـیار 

نیکوســـت اما اصل نیست.

 نکته جالب توجه اینجاست که عده ای معتقدند سینمای کودک به 
لحاظ تجارت فیلم پرُسود است. اما با این نظریه هم آثار زیادی در 

طول یکسال ساخته و اکران نمی شود. نظر شما چیست؟
  بلـــه. بـــه جهت تجارت فیلم ســـینمای کودک ســـینمای پرُســـودی اســـت. به قول 
فرمایـــش یکـــی از همکاران کـــه می گفت یک بزرگســـال زمانـــی که از کنار ســـینما 
می گـــذرد و چشـــمش به یک فیلـــم تازه اکران شـــده می خـــورد، تنها مـــی رود آن را 
تماشـــا می کند اما کودک کل خانواده خود را برای تماشـــای فیلـــم راه می اندازد و در 
ســـایه آن چندین بلیت خریداری می شـــود. درست است که متأســـفانه و به دلایلی 
تولیـــدات ویـــژه و زیادی برای این گروه ســـنی در طول ســـال نداریم امـــا همین که 
موضوعی مطرح و درباره آن صحبت می شـــود و یا مســـائلی به میـــان می آید، خوب 
اســـت. در حقیقت هر دورهمی که باعث شـــود دســـت اندرکاران فیلم و فیلمســـاز 

بـــا هر بهانه ای جمع شـــوند، صحبت، درددل و مســـائل را مطرح کننـــد و نقد تند و 
تیز و یا آرام داشـــته باشـــند، خوب است.

  برای مخاطب کودک امروز که آگاهی اش بیشتر از نسل قبل است 
و با توجه به گسترش فضای مجازی به آثار روز دنیا دسترسی دارد، 

چه خوراکی باید برای آن در نظر گرفت و چه آثاری تولید کرد؟
 اگرچـــه به صـــورت ویژه دربـــاره کودک صحبـــت می کنیم امـــا این مســـأله می تواند 
برای همه آثار عمومیت داشـــته باشد. یک فیلمســـاز ابتدا باید استعداد، شناخت، 
عشـــق، پشـــتکار و تجربه در حوزه فیلمســـازی داشته باشد و ســـپس اقدام به خلق 
یـــک اثر کند. این یک مســـأله عمومی  اســـت اما وقتـــی برای کودک به صـــورت ویژه 
فیلـــم می ســـازیم، باید مؤلفه هایـــی را کـــه در تجربه، تفکـــر و تحلیل ها تـــا به الان 
حاصل شـــده اســـت، بشناســـیم، زبان کودک و زبان ســـینمایی را که برای این گروه 
ســـنی مؤثر اســـت و بهتر می تواند با آن ارتباط برقرار می کند شناسایی و جست و جو 
کنیم و آن را ارتقا دهیم. علاوه بر این شـــناخت خود کودک نیز بســـیار مهم اســـت.

حداقـــل یادمان نـــرود در دوران کودکی چه آثاری خلق شـــده اند و ما چه چیزهایی 
را تماشـــا کرده ایـــم. اگر فیلمســـازی برای کودک فیلم می ســـازد دســـت کم باید دوره 
کودکی خود را که برایش خاص و نوســـتالژی بوده و خاطـــرات فراوانی از آن دارد، به 
یـــاد آورد. همچنین ناگفته نماند هرچه نزدیک تر به روان و دنیای کودک باشـــیم، کار 
برای فیلمســـاز آسان تر می شـــود. باید تفاوت نســـلی کودک امروز و 40 سال پیش را 

در نظر گرفت و متناســـب با آن فیلم ســـاخت.

  نمایش تمدن و فرهنگ ایرانی در آثار ویژه کودکان و نوجوانان تا 
چه اندازه اهمیت دارد؟

 در همه فیلم ها باید فرهنگ خودی را در نظر گرفت و مقلد نشـــد. اگر در غرب نوع 
خاصی برای کودک فیلم می ســـازند، نباید الگوی ما باشـــد. اگرچـــه باید تجربه ها را 
نگاه کرد و بدان اشـــراف داشـــت اما به مراتب واجب تر اســـت که اوســـتای فرهنگ 

خودمان باشـــیم و تـــلاش کنیم هر نوع اثری که می ســـازیم، ویـــژه خودمان 
باشـــد. حتی در آثار ویژه کـــودکان باید در انتخـــاب واژه ها دقت کرد 

که ســـنگ را به جـــای کلوخ بـــه کار نبریم. نباید سَرسَـــری از کنار 
مســـائل بگذریـــم بلکه باید با دقت و مســـئولیت زیـــاد آنها را 

ببریم. پیش 
گســـتره آمـــوزش بی نهایـــت اســـت و فیلم را هـــم در بر 
می گیرد یعنی چـــه در آموزش مدرســـه و چه در جامعه 

و خانـــواده و حتی آثار هنـــری وقتی صحبت از کودک 
می شـــود، برای کودک مضاعف خاص اســـت. باید 

دقـــت لازم را به کار برد، نیروی مســـتعد پرورش 
و سطح ذوق و ســـلیقه  کودک را پرورش داد. 

در حقیقـــت باید کودک را جـــوری بار آورد 
کـــه زیبایی برایـــش فوق العـــاده اهمیت 
داشـــته باشـــد.در مقاطعـــی کـــه ناامنی 

بـــه وجـــود می آیـــد، اولیـــن چیزهایی 
کـــه فرامـــوش می شـــود، فرهنـــگ 

اســـت. در حقیقـــت فرهنـــگ از 
پیشـــرفت جا می مانـــد و بعضاً 

دفتر شـــعر و داستان نویسی 
و چیزهـــای دیگـــری کـــه 

مرتبط با فرهنگ اســـت، تعطیل می شـــود. ایـــن وضعیت را باید در نظر داشـــت که 
وقتی شـــرایط فراهم اســـت، باید حداکثر اســـتفاده را کرد و اگر فیلمســـاز هســـتیم 
در این ســـاحت ســـعی خودمـــان را بکنیم که کارهای مؤثر و موفق داشـــته باشـــیم.

  آنگونه که متوجه شدم شما با الگوبرداری از آثار خارجی مخالف 
هستید. درست است؟

 بلـــه. من بـــا الگوبـــرداری از آثـــار خارجی مخالفم اگرچـــه معتقدم بایـــد فرهنگ ها 
و فعالیـــت فرهنگی ملل مختلف را شـــناخت. البته منظور من اشـــتراکات نیســـت 
چراکه بسیاری از مســـائل اخلاقی مشترک اســـت و باید ببینیم در دیگر آثار چگونه 
بـــدان پرداختـــه می شـــود. به عنوان مثـــال آنها چگونـــه راســـت گویی، امانت داری، 
جوانمـــردی و مفاهیـــم مثبت فرهنگی را ســـعی کردند به شـــکل مؤثـــری القا کنند. 
مـــا باید از آنهـــا بیاموزیم نه اینکه تقلید کنیـــم. یعنی باید مثل خودمـــان فکر، نگاه 
و ســـعی کنیـــم کاری ارائه دهیم کـــه برای مخاطبان آشـــنا و مفاهیم ملی باشـــد. کار 

ســـخت و مشـــکل اســـت اما به هر حال باید گـــره و مشـــکل را باز کرد.

 این تمدن و فرهنگ خودی تا چه اندازه برای مخاطب کودک و 
نوجوان امروز جذابیت دارد؟

 بســـتگی دارد ما آن را چه قدر جذاب ارائه کنیم و اساســـاً به دنبال جذابیت باشیم. یک 
مفهـــوم اول از همـــه برای خودمان باید جذاب باشـــد و باید به این مســـأله توجه کنیم 
که جاذبه هـــای فرهنگی ما چه مواردی هســـتند. مـــا فرهنگ زیبا و غنـــی ای داریم که 
دارای مؤلفه های جذاب اســـت. یعنی گنجینه ای به صورت رایگان داریم که متأســـفانه 
در مرحلـــه خاک خوردن و فراموشـــی اســـت. بدین منظور می توان به متون شـــاخص 
گذشـــته رجوع کـــرد که وجوه مختلـــف و مثبتـــی دارد. به عنوان مثـــال در گزارش های 
غ از  تاریخـــی نثر روان بســـیار اســـت و از فصاحـــت و بلاغت آن می تـــوان لذت بـــرد. فار
اصل مطلب، نـــکات اخلاقی و چیزهای دیگری که وجود دارد. این نقشـــه را از هر طرف 

بچرخانیم یک رنـــگ زیبا به مـــا ارائه می دهد.

 در پایان برایمان بگویید که اگر روزی به عنوان 
سیاستگذار بخواهید در جشنواره فیلم کودکان 
و نوجوانان حضور داشته باشید، چه نکاتی را 

به صورت ویژه مدنظر قرار می دهید؟
  مـــن هیچ زمان در این جایـــگاه نبوده ام و فرصت 
آن را نداشـــته ا م کـــه دربـــاره آن فکـــری کنم اما 
به شـــکل کلی خـــود را در گروه طلبـــکاران قرار 
می دهـــم و ایـــن را مطالبـــه می کنم کـــه باید 
گشـــت و دیـــد بـــه چـــه شـــکل هایی برای 
جشـــنواره می تـــوان فکـــر کـــرد که بســـیار 
آبرومنـــد، دلنشـــین، متفـــاوت و بومی 

 . شد با
مـــن ایـــن مطالبـــه را از دوســـتانی که 
اســـتعدادی در این زمینه برای طراحی 
دارنـــد و همچنیـــن مســـئولان دارم. در 
نـــوع برگـــزاری جشـــنواره ها بهتر اســـت 
متـــون فرهنگی خـــود را ورق بزنیم و به 
شکلی دســـت  یابیم که بومی باشد.

می بینیـــم کـــه یک خـــرده قدشـــان کوچک اســـت. در 
حالی کـــه بچه هـــا دردهای خودشـــان را دارنـــد. ضمن 
اینکـــه ســـینمای ما نســـبت به رشـــد باورهـــای کودک و 
نوجـــوان در ایـــن ژانر عقـــب مانده اســـت. هنـــوز فکر 
می کنیـــم بـــا بچه هـــای دهـــه 60 و 70 ســـر و کار داریم. 
چـــون مدیران مان برای آن دهه هســـتند، فکر می کنند 
بچه هایمـــان هـــم بـــرای آن دهـــه هســـتند. برخـــی از 
بچه هـــای امروز از من خواجه پاشـــا بیشـــتر می فهمند. 
بچه هـــای امروز زود قانع نمی شـــوند و شـــما نمی توانید 
با هر فیلمی قانع شـــان کنید. هـــر روز در فضای مجازی 
فیلم می بینند، اطلاعات می گیرند و بســـیار هوشـــمند 

شـــده اند. بایـــد نوعی دیگر نـــگاه کرد.
  

برای کودکی که میزان آگاهی اش بالا رفته و به 
سینمای روز جهان دسترسی دارد و در مواجهه با 

سینمای ایران، آثار برتر جهان را قیاس می کند، 
چه فیلمی می توان ساخت که جذبش کند؟ 

به نظر می رسد فیلمساز سینمای ایران در یک 
ماراتن، اول باید خود را به نسل کودک و نوجوان 

برساند و بعد به فیلمسازان برتر جهان.
 قبـــل از هـــر چیـــز فیلمســـاز بایـــد دردمند باشـــد. این 
دردمنـــدی هـــم بـــه زیســـت و پایه هـــای تربیتـــی اش 
برمی گـــردد. ایـــن طـــور نباشـــد که چـــون در نظـــر دارد 
بودجـــه ای را بـــرای ســـاخت فیلمـــی در اختیـــار بگیرد، 
ســـراغ فیلم کودک و نوجوان بیاید. اگر قرار اســـت انبان 
خـــام داســـتانی مان را به عنـــوان یـــک فیلمنامه نویس، 
تقویت کنیم باید با این بچه ها زیســـت داشـــته باشـــیم، 
درباره شـــان تحقیـــق کنیم، شـــناخت پیدا کنیـــم و... تا 
زمانی که شـــناخت درســـت پیدا نکنیم، اتفاق خوبی در 
ایـــن ژانر نخواهد افتاد. یک راهکار ســـاده این اســـت که 
بـــه مباحث فطری و ذاتـــی رجوع کنیم. بـــه خاطر اینکه 
بچه ها رفتارشـــان خیلی فطری است و هنوز وارد فضایی 
نشـــده اند که ادا در بیاورند. لازم نیست در فیلم های ژانر 
کودک و نوجوان اینقدر فیلم بـــازی کنیم، ادا در بیاوریم 

و حرف هـــای قلمبه ســـلمبه بزنیم.

احتمالاً فیلمسازان حوزه کودک دهه 60 
خودشان درک درستی از کودکی داشتند که 

می توانند این فضا را به خوبی در آثارشان بازتاب 
دهند.

همان بحث شهود و دیدن و تجربه است. فیلمسازهایی 
کـــه در دهـــه 60 و 70 کار می کردنـــد شـــاید بـــا کودکـــی 

خودشـــان صمیمی تـــر بودند.

با وجود برگزاری 35 دوره از جشنواره و وضعیت 
امروز سینمای کودک، شما هم همچنان 
معتقدید که جشنواره می تواند در احیای 

سینمای کودک تأثیر داشته باشد؟
در موفقیـــت مهم تریـــن عنصر تکـــرار اســـت. زمانی که 
یک چیز تکـــرار شـــود، احتمالاً بـــه موفقیت می رســـد. 
جشـــنواره کودک و نوجوان پس از ســـال ها تکرار جایگاه 
خـــودش را پیدا کـــرده و جایگاه خوبی هـــم دارد. معضل 
و مشـــکل ما، عدم ســـاخت فیلم برای ســـینمای کودک 
اســـت. سینمای کودک و جشـــنواره اش باید حفظ شود، 
چـــون فیلمســـاز با امیـــد برای دیده شـــدن در ایـــن ژانر 
فیلم می ســـازد و بـــرای فرهنـــگ و اجتماع ما ســـینمای 
کودک و نوجوان، ســـینمایی ارزشمند و تأثیرگذار است.

 امرالله احمدجو از داوران جشنواره فیلم کودک و نوجوان
 در گفت وگو با »ایران« مطرح کرد
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